
JAKA ZIELEĉ 
NA GRÓJECKIEJ?

RAPORT Z KONSULTACJI SPOćECZNYCH





O PROCESIE



Konsultacje spoĈeczne dotyczāce zmian na ulicy 
Grójeckiej byĈy prowadzone w ramach 
wiąkszego projektu #zieloneulice, 
obejmujācego w sumie kilkadziesiāt 
warszawskich ulic.

Dziąki programowi#zieloneulice , w dialogu z 
mieszkaĊcami, powstaje kilkadziesiāt 
projektów koncepcyjnych. Realizacja 
przeksztaĈceĊ poszczególnych ulic na 
podstawie kierunków wskazanych w koncepcji, 
bądzie wieloletnim procesem podzielonym na 
etapy.

Wiącej o programie #zieloneulice znajdziesz na 
stronie: http://zzw.waw.pl/zieloneulice/
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O CO PYTALIčMY?



O CO PYTALIčMY?

Spotkanie diagnostyczne 12 listopada 
2019

I Etap

Celem pierwszego etapu konsultacji spoĈecznych 
dotyczācych ulicy Grójeckiej byĈo zebranie 
informacji odnoĎnie obecnego funkcjonowania 
ulicy oraz potrzeb uĕytkowników tej przestrzeni. 
PoprosiliĎmy uczestników konsultacji o zgĈaszanie 
uwag i opinii dotyczācych: nowej zieleni, nowych 
miejsc wypoczynku i spotkaĊ, Ĉawek i koszy na 
Ďmieci oraz chodników i Ďcieĕek, które wymagajā 
zmian.

II Etap

Celem drugiego etapu konsultacji byĈo 
przedstawienie i omówienie z mieszkaĊcami 
koncepcji zmian zaproponowanych przez zespóĈ 
projektowy dla ulicy Grójeckiej. PrzedstawiliĎmy 
koncepcją, a uczestnicy konsultacji mogli zadawaă 
pytania mailowo i na spotkaniu.



Koncepcja

Na podstawie zgromadzonych wytycznych i uwag 
powstaĈa nowa koncepcja ulicy Grójeckiej. 
Uwzglądnia ona niezbądne przebudowy majāce 
sĈuĕyă podniesieniu jakoĎci przestrzeni, 
wzmocnieniu funkcji istniejācych nasadzeĊ 
i uksztaĈtowaniu nowych, bogatszych ukĈadów 
zieleni miejskiej.
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KALENDARIUM



start konsultacji spoĈecznych     // 4 listopada 2019

zbieranie opinii i pomysĈów mieszkaĊców za pomocā formularza online     // od 4 do 25 listopada 2019

KALENDARIUM

zakoĊczenie konsultacji spoĈecznych     // 5 listopada 2020

rozpoczącie zbierania uwag do koncepcji ul. Grójeckiej przesyĈanych pocztā lub mailem     // od 12 paēdziernika 2020

spotkanie on-line z projektantami obejmujāce prezentacją koncepcji ul. Grójeckiej     // 16 paēdziernika (piātek) 2020, 
godz. 17:00, Zoom, YouTube

* mobilny punkt informacyjny     // 16 paēdziernika (piātek) 2020, godz. 9:00 ģ11:00, ul. Grójecka

* UWAGA -z myĎlā o bezpieczeĊstwie mieszkaĊców, w zwiāzku z dynamicznie rozwijajācā sią sytuacjā epidemicznā -
musieliĎmy niestety zrezygnowaă z prowadzenia zapowiadanego wczeĎniej mobilnego punktu konsultacyjnego w terenie.

pierwsze spotkanie diagnostyczne dotyczāce ul. Grójeckiej     // 12 listopada (wtorek), godz. 17:30-20:00, w sali Urządu 
Dzielnicy Ochota, ul. Grójeckiej 17a 

drugie spotkanie diagnostyczne dotyczāce ul. Grójeckiej     // 14 listopada (czwartek), godz. 17:30-20:00, w sali SzkoĈy 
Podstawowej nr 152, ul. PowstaĊców Wielkopolskich 4

I ETAP

II ETAP



CO USćYSZELIčMY? (I ETAP) 



Podczas I etapu konsultacji, uwagi, komentarze 

i postulaty mieszkaĊców zbierane byĈy zarówno 

w trakcie spotkaĊ diagnostycznych, jak i 

poprzez formularz na stronie internetowej 

orazdrogā mailowā. W obu spotkaniach 

diagnostycznych odbywajācych sią 12 i 14 

listopada 2019 roku, udziaĈ wziąĈo ponad 70 

osób, w tym przedstawiciele jednostek 

miejskich oraz mieszkaĊcy. Spotkanie byĈo 

prowadzone przez dwie moderatorki. W ten 

sposób zebrano ponad 300 uwag. Na 

nastąpnych stronach przedstawiamy ich 

podsumowanie w podziale na kategorie.

UCZESTNICY

Spotkanie diagnostyczne 12 listopada 
2019



ZieleĊ

MieszkaĊcy proponowali wzbogaciă nasadzenia drzew o niĕsze 

piątra roĎlinnoĎci, takie jak kolorowe krzewy, byliny i Ĉāki 

kwietne, a stare drzewa obsadziă bluszczem albo innymi 

pnāczami. PodkreĎlali zwiāzek pomiądzy zieleniā, a 

gospodarowaniem wodami opadowymi i zgĈosili propozycją 

tworzenia ogrodów deszczowych przy okazji nowych nasadzeĊ 

oraz zaproponowali montaĕ systemu nawadniania roĎlin z 

wykorzystaniem wody deszczowej. Ze wzglądu na charakter 

ulicy Grójeckiej jako bardzo ruchliwej arterii miejskiej, 

mieszkaĊcy postulowali rozdzielenie Ďcieĕek rowerowych, 

chodników, miejsc do parkowania i jezdni pasami zieleni (niskie 

ĕywopĈoty). Zwrócili takĕe uwagą na koniecznoĎă ochrony 

drzew przed parkowaniem uszkadzajācym korzenie. Za 

estetyczne i sprzyjajāce obniĕeniu temperatury w lecie 

mieszkaĊcy uznali zastāpienie tradycyjnego torowiska 

torowiskiem trawiastym (lub z nasadzeniami rozchodnika) na 

caĈej dĈugoĎci ulicy. PojawiĈy sią równieĕ sugestie, by 

szczególnie uwaĕnie przyjrzeă sią kwestiom zwiāzanym z 

pielągnacjā zieleni po jej posadzeniu.

Nowe miejsca wypoczynku i spotkaĊ

Opinie na temat tworzenia miejsc spotkaĊ byĈy w 

wiąkszoĎci pozytywne, choă pojawiĈy sią gĈosy zwracajāce 

uwagą, ĕe ze wzglądu na haĈas i spaliny, ulica Grójecka nie 

jest korzystnā lokalizacjā dla tego typu miejsc. Uczestnicy 

konsultacji proponowali wprowadzenie skwerów i miejsc 

zielonych zamiast zbyt szerokich chodników oraz w 

wybranych lokalizacjach np. w pobliĕu skrzyĕowaĊ 

rekomendowano tworzenie parków kieszonkowych. PadĈy 

takĕe propozycje dotyczāce stosowanych rozwiāzaĊ 

projektowych, np. wprowadzenie ciekawych elementów 

maĈej architektury takich jak ciāg Ĉawek 

wkomponowanych w zieleĊ, specjalnie zaprojektowanych 

dla konkretnego miejsca. Uczestnicy zgĈosili równieĕ 

zapotrzebowanie na siĈownią plenerowā, koniecznie 

obsadzonā zieleniā oraz elementy sportowe. Bywalcy 

lokali gastronomicznych zwrócili uwagą, jak niemiĈe jest 

siedzenie wogródkach gastronomicznych. 

Zaproponowano takie zaaranĕowanie zieleni by byĈo tam 

przyjemniej i ciszej, by nowe lokale mogĈy sią rozwijaă.

OPINIEOPINIE I POMYSćY



ćawki i kosze na Ďmieci

Kosze na Ďmieci przy ul. Grójeckiej powinny speĈniaă dwa 

warunki. Po pierwsze, powinny to byă kosze do 

selektywnej zbiórki odpadów, dziąki temu miasto 

mogĈoby lepiej chroniă Ďrodowisko oraz podnieĎă poziom 

segregacji. Po drugie, muszā to byă kosze, z których ptaki 

nie bądā mogĈy wyciāgaă Ďmieci. Lokalizacja Ĉawek budziĈa 

pewne kontrowersje, nie zabrakĈo gĈosów, by nie robiă 

Ĉawek wzdĈuĕ jezdni kosztem miejsc parkingowych. 

Obecne byĈy takĕe gĈosy przeciwne, postulujāce by Ĉawki i 

pasy zieleni tworzyă zamiast oznakowania P-21 

"powierzchnia wyĈāczona" oraz miejsc parkingowych na 

chodnikach. MieszkaĊcy proponowali wprowadzenie 

parkletów, designerskich Ĉawek oraz zastāpienie sĈupków 

Ĉawkami, stojakami rowerowymi oraz zabawkami dla 

dzieci.

Chodniki i Ďcieĕki

Wiele gĈosów dotyczyĈo rozdzielenia ciāgów pieszych, 

jezdni, Ďcieĕek rowerowych i miejsc parkingowych pasami 

zieleni (trawnikami lub ĕywopĈotami) albo poprzez 

wyniesienie np. ciāgów pieszych. WedĈug uczestników 

obustronne drogi dla rowerów powinny byă wydzielone z 

jezdni, a nie z chodnika, odizolowanie zieleniā od ciāgów 

pieszych, dwukierunkowe, powiāzane z istniejācā 

infrastrukturā rowerowā (Ďcieĕek i ulic lokalnych). 

MieszkaĊcy zwrócili uwagą na intensywny ruch pieszy 

wzdĈuĕ ulicy, dlatego chodniki powinny byă odpowiednio 

szerokie i otoczone zieleniā, ocienione. Wiele uwag 

dotyczyĈo nawierzchni ciāgów pieszych, ich naprawy we 

wskazanych lokalizacjach oraz ujednolicenia nawierzchni. 

UĈatwienia dla pieszych powinny obejmowaă takĕe wiącej 

przejĎădla pieszych, obustronne dojĎcia do przystanków 

oraz zachowanie przedeptów ze wzglądu na ich 

funkcjonalnoĎă.

OPINIEOPINIE I POMYSćY



OPINIEOPINIE I POMYSćY

Spotkanie diagnostyczne 14 listopada 
2019

PozostaĈe kwestie

Wiele uwag dotyczācych zieleni, chodników i Ďcieĕek 
rowerowych na ul. Grójeckiej ĈāczyĈo sią z tematem 
charakteru ulicy oraz ewentualnego zwąĕenia jej dla 
ruchu samochodowego. CząĎă mieszkaĊców 
proponowaĈa ograniczenie ruchu samochodowego 
na rzecz przestrzeni dla zieleni oraz ruchu 
rowerowego i pieszego, a zlikwidowanie moĕliwoĎci 
parkowania na chodnikach umoĕliwiĈoby 
przeznaczenie odzyskanego miejsca na pasy zieleni z 
drzewami i ogrodami deszczowymi.Z kolei 
zwolennicy utrzymania dotychczasowego 
charakteru ulicy zorientowanej na komfort 
uĕytkowników zmotoryzowanych, proponowali 
utrzymanie dotychczasowej szerokoĎci ulicy lub jej 
poszerzenie. Wnioskowali teĕ o utrzymanie lub 
zwiąkszenie liczby miejsc parkingowych poprzez 
rozpĈytowaniechodników i zamianą nawierzchni na 
aĕurowe pĈyty oraz budową  parkingów piątrowych 
naziemnych i podziemnych.


